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Resumo. Cando se cumpre o primeiro centenario do seu nacemento (26 de marzo 
de 1916), o perfil máis humano, cultural, social, intelectual ou político de Manuel 
Reimóndez Portela torna á actualidade local. Unha actualidade que, porén, nunca 
deixou de ter a pegada de don Manuel. Chega volver ás crónicas dos seus días 
publicadas en Faro de Vigo para descubrir como numerosas iniciativas que definen 
á Estrada de hoxe levan o seu nome. A firma dun veciño que, entre 1983 e 1987, foi 
tamén o alcalde do pobo.

Abstract. The profile more political, intellectual, social, cultural or human of Ra-
mon Reimóndez Portela is back to the present in the first centenary of his birth (26th 
March 1916). A present, though, has never lost the influence of Mr Manuel. Just his 
articles published in Faro de Vigo show us how many initiatives, which describe A 
Estrada city council nowadays, have his name. The signature of an inhabitant who 
was also mayor of the town between 1983 and 1987.
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La vida con él era tremendamente fácil. Le gustaba hablar mucho y sabía es-
cuchar muy bien. Su casa atraía a mucha gente, porque se encontraba muy a 
gusto. 

O fogar referido nestas verbas do estradense Luís Reimóndez publi-
cadas en Faro de Vigo no 2012 era tamén o seu propio. A vivenda de 
San Miguel de Castro que seu pai, Manuel Reimóndez Portela, con-
vertería en referente comarcal dunha menciña moi de seu, sanadora 
de corpo e de alma. Espazos nos que, en equilibrio, para el residía o 
segredo da saúde, tal e como o expón o director do museo local que 
hoxe o recorda, Juan Andrés Fernández, nunha páxina do decano 
nacional de marzo de 2016. 

Médico pero non doutor, pois pese a acadar o doutoramento 
cum laude no 1960 nunca fixo ostentación deste título, as propostas 
profesionais chegáronlle de cidades como Ourense ou Santiago de 
Compostela. Don Manuel quixo quedar na súa terra. Nunha parro-
quia que acollería unha clínica de referencia co primeiro equipo de 
raios X e laboratorio da comarca e na que, cada noite, estacionaba o 
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transporte sanitario pioneiro de toda a zona. Era este o seu vehículo 
particular, logo dun primeiro e un segundo cabalo e dunha motoci-
cleta, como se pode comprobar no seu traballo Un médico na aldea. 
Con el, dende que o mercou en 1947, cando non se podía chegar 
a moitas casas, percorrería ducias de camiños locais –corredoiras, 
como as chamaba– polos que sempre mostrou interese. Como exem-
plo, quedou a ampliación dun antigo camiño de carro de acceso á 
igrexa de San Miguel e no que se producían esvaróns, dado o seu 
mal estado, cada vez que os acontecementos obrigaban a facer uso 
del. Como referencia, legou –entre outras obras– A Estrada rural, 
ese compendio fundamental para as terras de Tabeirós nacido de 
anotacións realizadas durante anos.

“Aglutinaba as vontades e tiña unha grandísima capacidade de 
traballo”, polo que era quen de acadar a colaboración veciñal tanto 
para unha tarefa de investigación como para o impulso a proxectos 
públicos. Así o recorda Luís Reimóndez, que garda na súa memoria 
como pasaba consulta dende A Estrada a parroquias de Lalín ou 
Vila de Cruces; era un tempo tremendamente ben aproveitado por 
seu pai. 

Unha pedra que para a maioría era tan só iso, unha pedra, para 
don Manuel agachaba preguntas en busca de respostas. Era a sen-
sibilidade de quen sabía reparar en todo o que vía. No que vía e 
no que escoitaba, pois no seu fogar recibíase do mesmo xeito a un 
veciño que ao Premio Nobel Camilo José Cela, con quen chegou a 
ter Reimóndez un trato frecuente: “mi dilecto amigo [...] hombre de 
bien”, sinalaba o escritor de Iria Flavia pouco despois do pasamento 
do estradense (Fernández, 1996). 

Cando se cumpre o primeiro centenario do seu nacemento (26 
de marzo de 1916), o seu perfil máis humano, cultural, social, in-
telectual ou político torna á actualidade local. Unha actualidade 
que, porén, nunca deixou de ter a pegada de don Manuel. Xorde 
esta reflexión en moitas conversas dos estradenses que o coñeceron 
persoalmente ou dos que o fan a través de todos aos que el honrou 
coa súa amizade. Con todo, non é preciso recorrer ao sentimento 
nin á emoción, posto que chega volver ás crónicas dos seus días para 
descubrir como numerosas iniciativas que definen á Estrada de hoxe 
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levan o seu nome. A firma dun 
veciño que, entre 1983 e 1987, foi 
tamén o alcalde do pobo. “Some-
tía a xuízo cada decisión familiar, 
era un demócrata tamén na casa 
que chegou á alcaldía con voca-
ción de servizo e entrou dicindo 
que o seu desexo era ser o alcalde 
de todos”, recorda o seu fillo. 

Home polifacético, gustaba 
da pintura –especialmente da 
acuarela e o debuxo a lapis–, pero 
tamén da fotografía –no seu labo-
ratorio revelaba tamén algunhas 
instantáneas– ou do deporte, eido 
no que o feito de ser o médico do 
pobo o levou tamén a arbitrar no 
terreo de xogo en máis dunha oca-
sión. E é que este home, referente 
de moitos veciños, acostumaba a 
deitarse canso das obrigas do día a día pero tamén coa “satisfacción 
do deber cumprido”, lembra Luís Reimóndez, seu fillo. 

Para quen ten a mirada acostumada á prensa actual, cos recursos 
gráficos e estilísticos chegados da man da evolución tecnolóxica, 
reparar nas preto de 200 pezas xornalísticas vinculadas ao coñecido 
como médico dos pobres e publicadas polo citado rotativo vigués no 
tempo no que Reimóndez ocupou o sillón de mando supón todo un 
exercicio de curiosidade e descubrimento. Un agasallo das hemero-
tecas, gardiáns dun pasado que neste caso se desvela presente. 

Unha lexislatura de actualidade

Así ocorre cando se comproba como entre o 23 de maio de 1983 
(toma de posesión) e o 30 de xullo de 1987 (último día de Reimón-
dez Portela como alcalde) –datas facilitadas pola estradense Chus 
Fernández Bascuas no seu amplo estudo dos alcaldes estradenses– se 

Manuel Reimóndez, no despacho do Concello. 
Fonte: arquivo familiar.
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fundaron, impulsaron ou puxeron en marcha proxectos que hoxe 
figuran, diariamente, nos titulares da información local. É o caso do 
polígono industrial de Toedo, de servizos dotacionais como o centro 
de saúde e a residencia da terceira idade, do conservatorio de música 
ou do Salón do Moble, precursor da actual Feira do Moble. Todos 
eles forman parte da actualidade informativa local deste século XXI 
e custa imaxinar esa Estrada para a que eses medio cento de meses 
dos 80 parecen marcar un antes e un despois. 

De novo, son as testemuñas xornalísticas do momento quen así 
o testifican. Facendo uso dos recordos máis directos do momento, 
os do seu fillo Luís Reimóndez, pode afirmarse que ao peche do seu 
mandato don Manuel se mostrou satisfeito polo traballo feito, pese 
a que non fora “nin un terzo do desexado”. El mesmo o recoñece 
así no limiar da publicación Resumen de Cuatro Años de Gestión, 
editado polo Concello da Estrada no 1987 e dirixido a todos os es-
tradenses: 

Cando o lea comprobará que non se fixeron tantas cousas como fora de desexar 
nin tan poucas como algúns pensan e predican, desexamos creer que con boa 

Un dos primeiros actos de inauguración do mandato, no Foxo. Mariano Rajoy, 
daquela presidente da Deputación de Pontevedra, é o terceiro pola esquerda. 
Fonte: arquivo familiar.
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intención [...] o que non está aquí non se fixo, e non foi por esquecemento nin 
por deixar de dedicarlle atención podemos asegurarlle que dounos menos traba-
llo o que está feito. Somentes quen ten a máxima responsabilidade sabe canto 
doi non poder decir sempre sí, sober todo cando algúns non entenden que quen 
pode conceder non o pode todo, ten moitas limitacións e vese forzado a ter que 
dicir non, privándose do pracer que sempre supón dar.

Abride as portas á esperanza, tedes razón para elo, un pobo dino, hon-
rado e traballador non lle pode ter medo ao porvir (Faro de Vigo, 26 de 
xuño de 1983). Esta era a invitación que don Manuel Reimóndez 
facía a tódolos estradenses con motivo das festas patronais do 83. E 
neste futuro, vía o rexedor o tránsito dunha Estrada na adolescencia 

Inauguración na Praza da Farola en xuño de 1985. Fonte: arquivo familiar
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a unha Gran Estrada. Para acadala, reparou con entusiasmo en pres-
tacións agora cotiáns pero que boa parte dos avós de hoxe recordan 
chegar ás súas casas. É o caso do servizo telefónico: 

En presencia del gobernador civil, señor Fuentes Martínez, se efectuó ayer la 
inauguración del importante servicio de ampliaciones telefónicas en esta co-
marca con una inversión que rebasa los 206 millones de pesetas Sobre las doce 
de la mañana, y para proceder a tan trascendental acto, llegó a nuestra pobla-
ción la primera autoridad provincial, siendo recibida por el alcalde Reimóndez 
Portela.

recolle o corresponsal Leis Camba para Faro de Vigo en outubro de 
1983.

Obras de electrificación en Berres ou Cora, a aprobación do sa-
neamento do barrio de A Torre, a estrea do alumeado de Loimil, a 
adquisición dun ordenador para o consistorio, a instalación duns 
ansiados semáforos na travesía da N-640, a inauguración da Praza 
da Farola ou a construción da que sería a ubicación para o Salón do 
Moble foron outros avances en materia de servizos públicos. 

Inaugurada polo daquela conselleiro de Industria, Díaz del Río, a 
celebración da primeira cita sectorial co moble mostra novamente a 
inqueda e decidida personalidade de don Manuel. Era o primeiro día 
do mes de setembro de 1985 cando o médico de San Miguel –con-
vencido de que A Estrada será en definitiva la suma del conjunto de 
vuestros esfuerzos–, realizaba a seguinte invitación aos seus veciños: 

¡Estradenses! Sea cual sea tu condición o sentimientos pregúntate. ¿Qué hago 
yo a favor de A Estrada? Si “pasas” de todo deshazte de esa pasividad ayudando 
activamente. Si tu postura es decididamente crítica, síguela, poniéndola al ser-
vicio de la obra común. Necesitamos vencer la apatía para siempre y propagar 
lo nuestro constantemente en beneficio de todos. 

Neste mesmo ano, a pluma de Leis Camba para Faro deixa entre-
ver como, ante as dificultades, Reimóndez facía desta invitación un 
xeito de entender o seu cargo. A “feria semanal de los miércoles que 
Santiago trata de arrebatarnos” –resume o corresponsal do decano 
en xaneiro– motivou unha continua mobilización do mandatario 
local: xestións co presidente da Xunta de Galicia Fernández Albor, 
cos responsables da administración compostelana, mesas redondas 
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ou encontros cos sectores afectados foron algúns dos pasos dados 
para evitar este agravio ao municipio.

Home de gran riqueza intelectual –a emigración de seu pai deu-
lle a oportunidade de formarse academicamente, iniciando en Cuba 
uns estudos que proseguiría na Universidade de Santiago–, non des-
coidou tampouco os eidos formativos, deportivos e culturais dos es-
tradenses. Así, ademais de intervir como conferenciante en diversas 
actividades –é o caso da Semana Cultural celebrada en Ancorados 
en marzo do 85, da Festa do Libro no Aniversario Cervantes ou do 
V Coloquio Internacional de Gliptografía, entre moitos outros cer-
tames–, a corporación que el encabezaba impulsou o Conservatorio 
de Música Municipal, iniciando os trámites de matrícula para o pri-
meiro dos seus cursos, o 85-86. Estreado en decembro, comezaría 
este centro a facer soar unha melodía que chega aos días de hoxe 
como un consumado logro do alcalde “por el empeño que puso en su 

Inauguración da segunda edición da cita sectorial do moble, o 5 de setembro de 
1986. Na imaxe, Manuel Reimóndez, Xerardo Fernández Albor, Antonio Garrido 
e Xosé Luis Barreiro Rivas, entre outros. Fonte: arquivo familiar. 
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consecución”, recolle Leis Camba. Nos seus días como mandatario, 
asistiu tamén á inauguración do Primeiro Curso de Iniciación á Lin-
gua Galega para pais de alumnos no colexio de O Foxo. 

Non escatimou tampouco esforzos na promoción turística do po-
bo, unha necesidade que recoñecía na súa primeira entrevista como 
alcalde en Faro de Vigo e da que se ocuparía persoalmente á fronte 
do Centro de Iniciativas e Turismo (CIT). A súa actividade sería-
lle recoñecida no 87 ao ser elixido “Caballero del Salnés” polo seu 
intenso labor neste senso. La Estrada tiene unos paisajes maravillosos 
y un río como el Ulla que marca unas raíces profundas en la tradición 
gallega. En cuanto al arte, tenemos distribuídos por las distintas parro-
quias 103 cruceiros y el Pazo de Oca, considerado como uno de los me-
jores de Galicia y sin duda el más admirado, manifestaba Reimóndez 
Portela o 25 de xuño de 1983.

Homenaxe a Víctor Lomba e aos xogadores polo 50 aniversario do Club 
Deportivo Estradense. Marzo de 1987. Fonte: arquivo familiar.
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Servizos públicos

Quen precise de servizos médicos urxentes e acuda hoxe ao centro 
de saúde estradense comprobará que estas instalacións están dotadas 
na súa planta baixa de acceso directo de ambulancia ou ascensor. 
Algo que semella moi lóxico e corrente pero que non sempre foi 
así. Non ata novembro de 1985, no que se estreou o departamento 
de Urxencias e a reforma do ambulatorio. Só uns días despois da 
inauguración da residencia da terceira idade, un 22 de outubro no 
que “nuestra población vivió una jornada histórica en el contexto 
social”, en palabras do corresponsal local de Faro de Vigo.

Un momento histórico pero non o único, pois a bandeira mu-
nicipal que hoxe ondea bebe tamén dunha iniciativa que “en su 
día había sido propuesta por el alcalde Reimóndez Portela”, apunta 
Leis. Así, “a partir de ahora, el único símbolo representativo local, 
que era el escudo de A Estrada, se verá enmarcado por los colores 
que componen el nuevo blasón ahora legalmente instituído”. O 19 
de maio do 1985 a bandeira estradense foi izada por vez primeira na 
fachada do consistorio. E foi, esta, a “bandeira do consenso”, rela-
ta Luís Reimóndez. Nunha ocasión tan senlleira para o municipio, 
volvía don Manuel a mostrar a súa personalidade ao poñerse en con-
tacto –por medio dunha carta– cunha vintena de intelectuais para 
facerlles chegar un boceto e solicitar todas as aportacións que se 
considerasen axeitadas, confirma Luís Reimóndez. 

Un tempo despois, comezaría a rondar na mente de don Manuel 
a idea de dar forma a un cántico que representase a todo o pobo. 
Nacería así o Himno da Estrada, cuxa letra foi encargada ao poeta 
Salvador García Bodaño –logo de que Reimóndez lle fixeche chegar 
unha relación dos aspectos identificativos do municipio–, recaendo 
en Eulogio López Masid o apartado musical da peza: 

Terra nobre, fidalga e ben labrada,
dende Montes a ollar fecundos ríos.
Mociña florecida en amoríos
que de cincuenta estrelas es gardada.

De pazos e de pontes adornada,
de castros e de rexos penedíos,
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de soutos e camposas, aduvíos 
da palabra que é lei dita na Estrada.

Sosegan na túa paz os bos viaxeiros
e medran os teus fillos na irmandade
e na fiel memoria os devanceiros.

Con ramos de benvida e lealdade
sairemos todos xuntos ós carreiros
cun cantar de esperanza e liberdade:

O himno novo das terras da bonanza
a resoar polos vales e os outeiros
ata onde o corazón a Patria alcanza

A estrea do himno tivo lugar no ano 1987, tendo escoitado Ma-
nuel Reimóndez a súa interpretación. Queda no recordo ademais 
que, unha tarde e xa nun momento delicado de saúde, asistiu “aos 
ensaios da Masa Coral Pazo de Oca poucas datas antes de falecer en 
1994, dado que o levei eu mesmo. Foi este coro a primeira agrupa-
ción que incluíu o himno no seu repertorio. Posteriormente a Masa 
Coral Estradense gravou un CD xunto coa banda de música munici-
pal”, recorda Luís Reimóndez.

Cabe reseñar, tamén no tocante ao eido cultural, que xa a piques 
de acabar o ano 85 –concretamente o 15 de decembro– na parroquia 
de Lamas tivo lugar unha homenaxe a Manuel D. Varela Buxán que 
tivemos a sorte de ideala e promovela –relata Reimóndez Portela en 
A Estrada Rural. Tan só uns meses máis tarde do primeiro izamento 
da bandeira municipal, A Estrada recuperaba a súa tradicional Masa 
Coral nun ano no que o municipio celebrou o centenario do nace-
mento de Castelao. Exposicións, mesas redondas ou conferencias 
foron só os precedentes dunha serie de xestións e trámites que –co 
impulso da Asociación Fillos e Amigos da Estrada, fundada entón 
recentemente e presidida por Alfonso Varela– culminaron en dous 
grandes acontecementos. 

O primeiro deles, o traslado dos restos da muller de Castelao, a 
estradense Virxinia Pereira, dende o cemiterio de La Almudena en 
Madrid a un mausoleo costeado en Figueroa polo Concello, con-
tando coa colaboración da Asociación de Amas de Casa e Hijos 
de A Estrada, tal e como figura na publicación Resumen de Cuatro 
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Años de Gestión de 1987. O 
segundo, a recepción no Mu-
seo do Pobo Estradense de 
varios obxectos pertencentes 
ao enxoval do matrimonio. 
Doados pola viúva de Perei-
ra e a súa familia, estes bens 
foron trasladados “de manera 
desinteresada desde Buenos 
Aires a Santiago de Com-
postela”, indica Leis Camba 
en novembro do 86, pola 
compañía Iberia. Un feito 
agradecido por Reimóndez 
Portela polo gran valor sen-
timental destas pertenzas. 
Nun pleno extraordinario 
celebrado o 19 de outubro do 
86, Reimónez presidía o no-
meamento de Castelao como 
Fillo Adoptivo da Estrada. 

No relativo ao traslado 
dos restos de Virxinia Perei-
ra e o seu fillo, Reimóndez 
Portela encabezaría unha de-
legación municipal –xunto 
con Manuel Valladares Souto, José Arca Pichel e Manuel Bernárdez 
Sanluís– encargada de dita labor.

“Os restos mortais viñeron dende La Almudena a A Estrada den-
tro dun sinxelo cadaleito de madeira que collía a duras penas na 
maleta do Peugeot 505 (obviamente para aforrarlle ao concello os 
gastos do coche fúnebre). Chegaron a San Miguel de Castro á tardi-
ña polo que pasaron a noite no garaxe da miña casa. Ao día seguinte 
xuntáronse cos restos do fillo de Castelao (falecido con 14 anos) 
que chegaran de Vigo”, sinala Luís Reimóndez voltando a vista atrás 
case tres décadas. 

Descuberta en Lamas do monolito dedicado a 
Varela Buxán (15-12-1985). Manuel Reimóndez e 
Antonio Garrido (esquerda); Varela Buxán (centro); 
Manuel Sanmartín e Arca Pichel (dereita). Fonte: 
arquivo familiar.
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Este foi, pois, un tempo de intensa actividade administrativa pero 
tamén no ámbito particular para o médico de Castro. Recibía unha 
cálida homenaxe popular, no mes de xuño con motivo da súa xubi-
lación, promovida por quen foran os seus doentes en Orazo, Loimil, 
Agar, Berres, Riobó, Oca, Arnois e San Miguel de Castro. Un acto 
nacido dun profundo desexo de recoñecemento “a sus desvelos y 
entrega en tan humanista labor, prestada con auténtica vocación 
profesional ejemplarmente ejercida a lo largo de muchos años”, in-
dicaba Leis Camba no momento:

De caluroso y entusiasta hemos de calificar este multitudinario homenaje que 
evidenció el cariño y la estima de estos centenares de beneficiarios reunidos 
en torno del que fue esperanza del paciente, y que sin duda lo seguirá siendo 
porque difícilmente Reimóndez Portela dejará de estar al servicio de quienes, 
con su abnegación característica, lo estuvo siempre.

Con esta mesma dedicación, presentábase entón a súa obra Cru-
ceiros e cruces do Nordeste da provincia de Pontevedra, un libro “fer-
mosísimo” cuxos contidos Manuel Docampo Pego describía en Faro 

Pleno extraordinario (19-10-1986) polo nomeamento de Castelao como Fillo 
Adoptivo da Estrada. Fonte: arquivo familiar.
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de Vigo o 7 de marzo do 1986 como “un canto de humanidade, de 
agarimo e de loubanza”. Nace, afirmaba, este canto dunha figura 
“que non solo coñece a cura ás enfermedades do corpo, senón tamén 
achégase á ialma do pacente e sabe atopar consolo para súa doencia. 
Quizaves por isto, cando o seu espíritu vocacional da medicina o 
deixa en repouso, alónxase para facer lar dos pazos ou das casas so-
lariegas, para facer paisaxe turístico do municipio da Estrada ca súa 
Guía, para facer historia de Galicia nos Estatutos dos 16, para facer 
camiñar A Estrada para adiante como alcalde ou para facerse pedra 
ergueita nos cruces de camiños”. 

Pecha Reimóndez o seu mandato no 1987 con avances decisi-
vos para o municipio: remátase a urbanización do último tramo do 
centro da Estrada nas rúas Waldo Insua e Padrón, inaugúrase o ma-
tadoiro municipal, novas parroquias coma Tabeirós incorpóranse ao 
sistema de concentración parcelaria e xestiónase a construción da 
estación de autobuses. 

Capela ardente de Virxinia Pereira e Alfonso Xesús (viúva e fillo de Castelao) en 
A Estrada (19-10-1986). Fonte: arquivo familiar.
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Recepción aos colectivos de amas de casa e Fillos da Estrada e a alumnos e 
profesores dun colexio francés. Fonte: arquivo familiar.
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Inauguración do matadoiro municipal en maio de 1987. Fonte: arquivo familiar.



38

Manuel Reimóndez Portela, unha homenaxe á Estrada

A ESTRADA
miscelánea histórica e cultural

Pero, especialmente, Reimóndez Portela sería o anfitrión, come-
zado o ano, da inauguración do Polígono de Toedo cunha superficie 
de 110.000 m2. Asistía así á culminación dunha obra para o progreso 
e desarrollo da comarca que, unha vez máis, permite coñecer o ca-
rácter de quen deixaría o seu cargo uns meses despois. Aos veciños 
da parroquia, que manifestaron sentirse ignorados na inauguración 
deste parque empresarial, Reimóndez dedicoulles as seguintes verbas 
publicadas polo decano nacional o 29 de xaneiro de 1987: 

Efectivamente ha sido un fallo lamentable que soy el primero en reconocer por 
cuanto, independientemente del deber de cortesía y la estima que me merece 
toda la vecindad de Toedo, los méritos contraídos, su generosa aportación y 
decidida colaboración para este logro superan todo deber de protocolo. 

Remataba Reimóndez a súa lexislatura cun feito que hoxe toma 
carácter verdadeiramente simbólico: o acondicionamento do antigo 
matadoiro local como museo da Estrada. Estas salas levarían o seu 
nome. Un nome que A Estrada recorda agora no centenario do seu 
nacemento pero que, dende a perspectiva histórica, foi a gran home-
naxeada de Don Manuel. 

Non pode haber mellores verbas que as do seu fillo Luís Reimón-
dez en Faro de Vigo para resumir o seu legado: 

Un político bien entendido no es más que un servidor público y él esa vocación 
sí la tenía. 

Como pai, este legado non é de síntese fácil: 

No era un hombre de dar consejos, porque consideraba que cada uno tiene 
su vida y sus circunstancias. Aprendías de él por observación. Esa es mi gran 
fortuna. 

Unha fortuna que, co permiso de Luís, todos e cada un dos es-
tradenses facemos nosa. Nestes primeiros cen anos de don Manuel 
e na posteridade. 
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Escolma

Reprodúcese, a continuación, unha escolma dos textos da autoría 
de Manuel Reimóndez Portela publicados por Faro de Vigo neste 
periodo (1983-1987). Trátase dun Saúda difundido con motivo das 
festas de San Paio na Estrada, dun chamamento da alcaldía, un no-
vo saúdo e unha entrevista difundidos por mor da celebración das 
dúas primeiras edicións do Salón do Moble e dunha peza propia de 
Reimóndez Portela na que expresa o seu sentir cun feito aconteci-
do nos xardíns municipais. Finalmente, exponse un bando emitido 
polo Concello no primeiro ano do mandato de Reimóndez Portela e 
o limiar da publicación Resumen de Cuatro Años de Gestión, editado 
polo Concello da Estrada no 1987. 

Saúdo aos estradenses
AMIGOS estradenses: 
Paseniñamente van chegando os días festeiros desexados ao longo do ano, che-
ga o intre do merecido descanso da laboura cotidián perante tanto tempo… 
despértanse as ilusións, espállanse os bos desexos, a xente faise máis agarimosa, 
apálpase a felicidade. Sexa beavida a Festa! Aledádevos que chega unha pausa 
e os resentimentos e os roces sociais da vida cotidián, cando o home faise mais 
humán Sempre deberá ser Festa! 
Prégolle a San Paio que ampare pretamente aos estradenses nestes días ben 
desexados, ao mesmo tempo que nos faga máis solidarios rexeitando os egoís-
mos persoais que frenan a convivencia social. Abride as portas á espranza, te-
des razón pra elo, un pobo diño, honrado e traballador non lle pode ter medo 
ao porvir. Aproveitade pra estreitar lazos familiares, veciñais e para establecer 
outros novos.
Abride as portas tamén a amigos e fórasteiros e deixádeme (prégovolo) pasar 
con vos a ledicia das festas, do estoupar dos foguetes, do run-run das gaitas gri-
leiras, o compás das bandas de música, o arte divino e infinido. Ademitídeme 
que disfroite nos vosos fogares dándovos unha man con forte aperta mentras a 
outra traballa pola Estrada. 
A Estrada está na “adolescencia” do seu rápido crecemento, camiño da “Gran 
Estrada” por elo ten que ser arroupada e axudada nese porvir non lonxano dun-
ha Estrada que poida irmanarse coa maioría das demáis cidades galegas. Temos 
que sentar os cimentos do seu futuro con toda responsabilidade. 
Desexamos dende estas páxinas levar unha fonda aperta de fraternidade a can-
tos tiveron que alonxarse camiños adiante coa anguria do descoñecido e están 
acollidos a terras alleas […] queira Deus que en tempos non lonxanos poidan 
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vivir no noso chan sen ter que emigrar, por canto sinificará a sua responsabili-
dade pra sempre. Lembrámonos fondamente de Caracas ou Bos Aires, Hispa-
noamérica ou Europa. 
Moitas gracias a cantos cangan nestas datas coa tráfega pra chegar a conquerir 
uns logros que A Estrada merece, onde todos temos a obriga de empurrala has-
tra teitos cheos de grandeza ciudadán. Remato decíndovos de corazón ¡Felices 
Festas! e máis como di o poeta: 

¡Quen fora aló romeiro pra festa de San Paio. 
cando os cómaros choran o máis florido orballo! - 
¡Gardaría na i-alma
a solene beleza da Estrada! 

O Voso alcalde

(Faro de Vigo, 26 de xuño de 1983)

Llamamiento de la alcaldía

¡Estradenses! sea cual sea tu condición o sentimientos pregúntate ¿Qué hago yo 
en favor de A Estrada? Si «pasas» de todo deshazte de esa pasividad ayudando 
activamente. Si tu postura es decididamente crítica,síguela, poniéndola al ser-
vicio de la obra común. Necesitamos vencer la apatía para siempre y propagar 
lo nuestro constantemente en beneficio de todos. 
Toma parte activa con tu propaganda en favor de la Exposición, apóyala dejan-
do para más tarde los defectos que será forzoso corregir, visítala, súmate a sus 
actos, recomiéndala, únete a esta inquietud estradense, voltéate en su favor, 
lleva su mensaje hasta donde te sea posible para que no tengas que arrepentirte 
después de haber dejado pasar la oportunidad de ayudar, sintiendo el orgullo de 
ser útil a la sociedad. Este llamamiento va para ti en la ciudad deseando que lle-
gue hasta el último rincón del rural. A todos invitamos, de todos necesitamos. 
A Estrada será en definitiva la suma del conjunto de nuestros esfuerzos.
Vuestro alcalde, Manuel Reimóndez Pórtela 

 
(Faro de Vigo, 1 de setembro de 1985)

Requiem por dos inocentes

SOBRECOGEDOR, rayando en lo opuesto y contrario a la razón, es decir, ab-
surdo, ilógico e irracional, serían adjetivos calificativos insuficientes para des-
cribir el cuadro espeluznante y estremecedor que se ofrecía a los madrugadores 
que en el día del pasado lunes circulaban por el Parque Municipal. Dos patos, 
dos puros, incólumes y blanquísimos patos, habitantes por décadas del hermoso 
estanque del parque aludido aparecían colgados de un cordel, ajusticiados en 
vil horca, meciéndose de las ramas de los árboles. 
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Las campanas de la razón de cada estradense doblan a luto, algún inconsciente 
criminal ha dado muerte alevosa a dos inocentes. 
Todo estradense condena sin paliativos tan horrenda agresividad sin indulgen-
cia para quien o quienes, con mente retorcida, truncaron de repente la vida, 
el garbo, la galanura y el donaire de dos figuras que recreaban los sentidos y 
alegraban el corazón de niños y mayores. 
Admirados a diario por quienes ya se habían encariñado con su graznar y pren-
dados de su belleza. 
¿Qué explicación podríamos darle ahora a tantos niños que a diario gozaban 
candorosamente con su silencioso y vaporoso andar echándoles migas de pan, 
costumbre que ya se había convertido en hábito y en motivo importantísimo 
de cotidiana visita al parque? 
¿Cómo han podido ser condenados a la muerte más vil? 
¿Quién conoce el juicio despiadado contra inocentes “criaturas” amigas de to-
dos? 
¿Qué cargos se le imputaron y quién fue el fiscal?... porque como defensores 
figuramos todos los estradenses con la lamentabilísima excepción de quienes 
tienen podridas las entrañas y es capaz con sus propias manos de colgar de la 
rama a dos inocentes. ¿Qué mente monstruosa e inhumana puede usar la fuerza 
ante la indefensión, la brutalidad contra la pureza y la inocencia, la alevosía y 
felonía con nocturnidad contra el agradecimiento que le debemos a la gratuita 
visión que nos ofrecían, sin causarnos arrebol? Sin opción a la defensa se vieron 
obligados a asumir ellos mismos trazando sutiles e inútiles arabescos en la huida 
con elegancia incomparable dejando una estela de ondas que clamaban por 
desesperado auxilio que no pudimos darle. Los estradenses no tenemos embota-
da nuestra sensibilidad a la belleza ni nuestros afectos y defensa de nuestra flora 
y fauna y ante la excepción 
incomprensible de quien ha perdido el juicio, decimos: 
Patos inmolados, vaya por vosotros, maravillosos plumíferos, la admiración de 
creyentes y ácratas, nuestro réquiem más cumplido. 

(Faro de Vigo, 10 de abril de 1986)

Saúdo

CÁBEME a honra de dirixirme ós estradenses invitándoos a participar coa maor 
intensidade na axuda material e moral a quenes están facendo ESTRADA con 
esa sobresalente mostra do SEGUNDO SALÓN DO MOBLE. Coidamos que é 
unha obriga que lle debemos a quenes teiman por una Estrada millor. 
Pregámoslle a cada estradense que demostre, como é costume, a súa hospitali-
dade a tantos milleros de persoas que chegarán a esta. 
Convidamos, a cantos forasteiros queiran comprobar as bondades do moble 
estradense, a que nos fagan unha visita; unha viaxe a esta vila sempre e agrada-
ble; aquí encontrará bos servicios, xente compracente que lle amostrará como 
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pode facerse arte coa madeira, novos deseños, novos rematados, agradaránlle os 
sentidos, asegurámoslle como sempre a ledicia dunhas horas na Estrada. 
Cos meus millores desexos.

A Estrada. Setembro de 1986 
Manuel Reimóndez Portela

(Faro de Vigo, 6 de setembro de 1986)

Nesta mesma xornada, o decano da prensa nacional publica un-
ha das entrevistas máis extensas a Reimóndez Portela. Con motivo 
da segunda edición do Salón do Moble, o entón alcalde exprésase 
do seguinte xeito: 

El Ayuntamiento apoya plenamente al Salón del Mueble

La organización del Salón del Mueble se ha convertido en un solo año en uno 
de los puntos de referencia de la vida del Ayuntamiento de A Estrada. La re-
percusión económica que puede tener, y de hecho ya tiene, no escapa al interés 
que sus regidores ponen en la gestión de los asuntos municipales. Sobre esos 
efectos y la opinión que el salón merece a los estradenses nos habla el alcalde, 
Manuel Raimóndez Portela. 
Evidentemente, es algo que no se presta a discusión, el salón tiene una importancia 
relevante en A Estrada. Esto es así porque el mueble es importantísimo en la vida 
económica de la comarca desde hace ya un buen número de años. Se trabaja de otra 
manera, con otros medios, que ya son historia pero de lo que surgió todo este movi-
miento actual. La industria de la madera es algo fundamental en la comarca, y ya 
no sólo por la existencia de sesenta fábricas en A Estrada, sino por las que se en-
cuentran en el rural, etc. 
Centrándonos en el Salón del Mueble de A Estrada hay que señalar que la anterior 
edición fue un éxito. Hasta aquí se dice que acudieron cuarenta mil personas, algo 
que no se había visto hasta entonces en la villa. Eso animó, aunque ya estaban ani-
mados, a unas cuantas personas a continuar con este trabajo de organización, algo 
que es digno de alabar y que se debe tener muy en cuenta. Ellos son los artífices de 
esta feria, preocupados por los intereses de su empresa como es lógico, pero traba-
jando con todo ahínco en favor del mueble, y por supuesto, en favor de A Estrada. 
De esta manera se ha llegado a esta segunda edición que se espera que vuelva ser un 
éxito. Tiene que serlo, porque está demostrado que existen personas muy sensibili-
zadas por el tema en el sentido de que quieren ver calidad, el arte que aquí se pone 
en el tratamiento de la madera, en la terminación, que lo diferencia del mueble de 
serie. Creemos, en definitiva, en el futuro del sector que es ya la primera industria 
de A Estrada y que será el camino que necesariamente tiene que seguir nuestra villa, 
al igual que otros muchos sitios, para adaptarse a los tiempos, desligándose de esa 
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dependencia que en la actualidad existe sobre lo agrícola. Es necesario acometer la 
transformación y aquí el mueble es nuestra mejor baza. Por eso creo que el polígono 
industrial de Toedo llegará a tener una gran importancia en el futuro industrial de 
A Estrada al canalizar desde allí ese movimiento necesario hacia el porvenir. La 
labor de organización de los responsables del salón ha sido encomiable en ese sentido 
pues han puesto de manifiesto el interés que existe por labrarse ese provenir; han 
ejemplificado ante sus vecinos esa disposición. 
¿Se ha conseguido crear una imagen de A Estrada? 
Efectivamente, A Estrada tiene que ser conocida a partir de ahora a través del 
mueble, y yo creo que siempre es bueno que la fama de un pueblo venga por una 
industria importante, noble, como es el arte de la madera ya que aquí se mima 
auténticamente la madera. El futuro de este arte se pretende asegurar ahora con la 
rama de ebanistería en el centro de Formación Profesional que ya es una realidad 
y se piensa además en la instalación de un aula de diseño de muebles que permita 
formar profesionales.
¿Cuál ha sido el grado de apoyo del Ayuntamiento a los organizadores de esta 
feria del mueble?
El Ayuntamiento ha estado en todo momento con los inspiradores de esta iniciativa 
y de cuantos contribuyen y se preocupan por trabajar en este sentido. Yo, como al-
calde, y toda la Corporación les apoyamos y debemos darnos cuenta de que realizan 
una labor en aras del nombre de A Estrada, que va más allá de la simple organiza-
ción de un salón para exhibir muebles. 
¿Existe algún análisis sobre la incidencia en la marcha de la villa?
Sí. Se ha podido comprobar, al margen de los resultados económicos concretos para 
los fabricantes que exponen en la feria, que han sido importantes para la mayoría, 
que en lo que se refiere al pueblo en sí, ha habido una importante repercusión. Al 
fin y al cabo esto es una cadena y el que acude aquí a comprar pues también tiene 
que realizar otros gastos aparte de que puede conocer la comarca y a los estradenses 
que pienso que les recibirán con un enorme cariño. 
Parece ser que el problema que todos los sectores involucrados en la feria seña-
lan es el de falta de espacio, ¿existe algún plan para solucionarlo? 
Efectivamente, ya el año pasado se estaba muy justo en el edificio y en esta ocasión 
hubo que rechazar a algunos expositores por falta de espacio. Se aprovechó para 
feria un edificio ya construido, que tenía posibilidades, pero que se ha quedado muy 
pequeño. 
El año pasado ya se habían iniciado proyectos para construir un pabellón definitivo y 
dedicado exclusivamente a recibir al salón del mueble. Había incluso un presupuesto 
inicial para las obras de cien millones, aproximadamente, al que el anterior conse-
lleiro de Industria se había comprometido verbalmente a contribuir. Como se pro-
dujo el relevo en el Gobierno gallego el tema quedó momentáneamente paralizado y 
ahora se están manteniendo, y yo participo personalmente en ellas, reuniones con el 
actual titular para intentar que esta obra se pueda llevar a cabo en el menor plazo 
posible, con unas instalaciones dignas y apropiadas para esos fines, pudiendo dedicar 
el recinto que se emplea actualmente para el fin que se pensaba con anterioridad que 
es el de casa de cultura de A Estrada. 
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Ademais dos propios discursos textuais difundidos a través das 
páxinas de Faro de Vigo, a pluma de Manuel Reimóndez quedou ta-
mén impresa nos distintos bandos emitidos durante o seu mandato. 
A continuación, reprodúcese un deles, que firma en colaboración 
con Manuel Valladares Souto. Titulado A la muy noble, benéfica y 
leal villa de La Estrada. Fíxose público con motivo da cabalgata de 
Reis. 

A la muy noble, benéfica y leal villa de La Estrada

La Corporación que ha emanado del pueblo soberano y rige los destinos de 
esta muy excelsa villa ha creído conveniente hacer publicar y pegar en los 
muros y murallas de la ciudad este BANDO conteniendo el anuncio de los 
muy gloriosos festejos que aquí se han de celebrar con motivo de la venida de 
lo REYES MAGOS DEL ORIENTE el día cinco de Enero del próximo año de 
mil y nuevecientos y ochenta y cuatro, que muchos llaman día de CABAL-
GATA por suponerse, y así lo sostienen los cronicones, que los mencionados 
Don Melchor, Don Gaspar y Don Baltasar suelen llegar a lomos de jamelgo, 
jumento o pollino, cabalgaduras todas ellas de mayor o menor acomodo según 
el caso y la ocasión. 
Quiere también esta Corporación por el presente BANDO dar a los vecinos 
algunos avisos sobre las formalidades que en el recibimiento a tan ilustres visi-
tantes se han de obsrvar, para mayor gloria presente y mejor memoria futura de 
nuestra muy amada villa que Dios haya. 
Y es el caso que primero y principalmente debe advertir esta Corporación a los 
conciudadanos que este BANDO, por su propia enjundia y sostancia, se dirige 
sobre todos a aquellos que con más ahínco, perseverancia y tesón desean de la 
venida de sus Excelentísimas Majestades, que no son sino los infantes, que lle-
vados de su natural gusto por el juego y la diversión esperan con fortísimo latir 
de corazón a los de Oriente y su cargamento de ingenios mecánicos, muñecas 
mañosas en las más diversas y aún disparatadas lides y artilugios de todo tipo, 
tamaño y material que causan el asombro de los más corridos en años. Pero es 
también y al mismo tiempo el caso que estos infantes, no por sus escasas luces 
sino por su corta edad y gobierno, no conocen el arte de realizar esa complicada 
operación que consiste en enlazar con sentido lógico vocales y consonantes, que 
muchos llaman cultamente arte de la lectura, con lo cual esta Corporación se 
permite recomendar a padres, tíos, hermanos, primos y demás familia de mayor 
edad que hubiera, que lean y traduzcan al román paladino, en el que suele el 
pueblo hablar con su vecino, este BANDO a los infantes para que puedan éstos 
estar así al quite de lo que en nuestra villa ha de acontecer, que es de gran im-
portancia como a continuación habéis de ver. 
Pues en efecto ha tenido esta Corporación noticia por misiva recién llegada de 
ADEDUMBA-DHA-JHAMBA, villorio cercano al que los astrólogos y car-
tólogos llaman Bagdag, de que los Reyes Don Melchor, Don Gaspar y Don 
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Baltasar, que por oficio son Magos en el Oriente lejano, llegarán a nuestra glo-
riosa plaza el día cinco de Enero, ocho horas después del mediodía, montados 
en un platillo volante, ¡asombroso prodigio!, sin que por el momento sepa esta 
Corporación si el plato mencionado es llano o sopero, de loza o de “duralex”, lo 
cual es causa de natural congoja y aflicción en los regidores de esta villa, por no 
poder informar a perfección a la ciudadanía entera, como viene siendo norma 
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y guía en toda circunstancia y ocasión. Acompañando a los Reyes llegará una 
comitiva de carrozas y gentes de poco pelo y toda condición de esos que por no 
tener que hacer se han ido uniendo a la Caravana Real en su largo recorrido del 
Oriente a nuestra amada villa de la Estrada. Vendrá también de acompañante 
el GRAN BUZÓN POROMPOMPÓN, en el que los infantes de la localidad 
podrán depositar sus cartas a los Reyes con sus peticiones, a poder ser, discretas, 
pues es la discreción virtud muy apreciable que debe practicarse ya desde la más 
tierna infancia, siendo ya archiconocido el sabio refrán que dice que la avaricia 
rompe el saco y aquel otro del sabio Merlín de que el que mucho abarca poco 
aprieta. 
Sábese ya que los Reyes repartirán diversos efectos entre los que acudan a acla-
marlos, como esos papelillos de colores cortados en diversos formas y maneras 
que modernamente han dado en llamarse papeluchos, y serpentinas se lanzarán 
también a la concuerrencia; envoltorios de azúcar chamuscado y mesturado 
con esencias, alquimia sorprendente ésta que algunos llaman caramelos y al 
parecer producen gran placer y regodeo entre las gentes de todo tipo y condi-
ción, sean humildes o principales, golosos o discretos en el oficio del comer. 
Por último obsequiarán los Reyes a los infantes que a su recibimiento asistan 
con libros de historietas, en que se relatan las vidas, obras y venturas, las más 
de las veces piadosas, de personajes tan señalados como Doña Carepucita Roja, 
la Señora Bella Durmiente, la Señora Doña Blancanieves o Don Pinocho el de 
la nariz larga. 
Y es aquí, y ya para dar cierre a este BANDO, que esta Corporación quiere 
aconsejar vivamente a los presentes en la gran fiesta y gala de recibimiento a los 
de Oriente la mayor discreción y cuidado y aún celo con la gente menuda que 
a su cargo lleven, pues suele ser costumbre, no por nefanda y de malísimo gusto 
menos practicada, que algunos de los presentes, olvidando la gran distancia que 
media entre el humano y el pollino, que es tal que uno necesita para los sus 
desplazamientos del doble de patas que el otro, se dan con fruición a la labor 
de recoger todo lo lanzado por los Reyes, sea comestible o celulosa, y de tal 
modo y manera se empeñan en su oficio, aún con la ayuda de malas artes, que 
dan de puñadas, canillazos y manotazos a los sus convecinos, provocando en 
ocasiones altercados que afean la gran fiesta de Reyes y en todo caso dando una 
pobre impresión a los infantes presentes en el tumulto. Siendo además que no 
consideran, con criterio económico que debe presidir la vida de todo almado, 
que lo que obtienen en caramelos u otros efectos es siempre menos de lo que 
luego han de gastarse en árnicas, ungüentos y bálsamos para curarse o disimilar 
los muchos negrones y cardenales que en el cuerpo quedan como señal delatora 
de comportamiento insolidario. 
Es por ello que para mayor realce de estas gloriosas fiestas de Reyes esta Corpo-
ración llama a la colaboración, sensatez y bien de juicio del vecindario ilustre 
de nuestra villa así mismo tal para que el alegre llegar a la fiesta no termine en 
un salir corridos. 

El Presidente Regidor de la villa El que Preside estos Festejos
MANUEL REIMÓNDEZ PORTELA  MANUEL VALLADARES SOUTO
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Limiar da publicación Resumen de cuatro años de gestión

Estradenses: Os tempos son chegados, ese tempo que fuxe coma o lóstrego in-
ventado polos homes dixo ¡xa! Finou unha etapa para xurdir outra con novas 
forzas e ilusións, así é, así debe ser. 
Catro anos inesquecentes cumprindo co deber de todo ciudadán ó servizo do 
pobo. Afondouse o suco mirando ó alén... se saleu torto non pode arranxarse 
¡é historia! o pasado é somentes unha experiencia suxeta a apreciacións per-
sonales. 
Se vostede coida que o traballo diario e a política municipal non é merecente 
de adicarlle atención, diremoslle que está nun erro; a administración local ten 
tanto ou mais interés que a xeral; incumbenos máis polo miúdo e máis directa-
mente; ninguén pode escudarse protestando, “Eu non son político... a política 
para os políticos”. 
Presentámoslles este resume de catro anos de xestión municipal coidando que 
vostede desexa ter opinión propia, pedímoslle que o lea e examine, páxina a 
páxina; desa maneira poderá falar con coñecemento de causa, poderá criticar 
tamén... máis con seriedade, sen lixeireza, como ten que ser.
Catro anos de traballo, día a día, (1.460 xornadas) ás vegadas contadas por 
horas ou minutos, botáronnos ás costas problemas decote, arranxando uns ata 
velos esvaerse con ledicia, outros naceron coa enfermedade herdada ou enfer-
maron nestes tempos enchéndonos de inquedanza. 
Cando lea comprobará que non se fixeron tantas cousas como fora de desexar 
nin tan poucas como algúns pensan e predican; desexamos crer que con boa 
intención. Non imos por certo a cair na vulgaridade de querer xustificarnos, 
vostede ten diante unha mostra moi resumida como dixemos, aínda que moi 
clarificadora; o que non está aquí, non se fixo; e non foi por esquecemento 
nin por deixar de dedicarlle atención; podemos asegurarlle que dounos menos 
traballo o que está feito. Somentes quen ten a máxima responsabilidade sabe 
canto doi non poder decir sempre sí, sobor de todo cando algúns non entenden 
que quen pode conceder non o pode todo, ten moitas limitacións e vese forzado 
a ter que dicir non privándose do pracer que sempre supón dar.
Vaia o noso agradecemento para a Corporación municipal que me honro presi-
dir e para cada estradense individualmente un a un, por entendernos en moitas 
ocasións e incruso axudarnos. 
Somos un pobo traballador e con moitas virtudes... e tamén cos nosos defectos; 
non é bo vivir no engado, por elo desexo deixar aquí o meu mensaxe: non afo-
guemos A Estrada coa empencha e cingamos vontades mirando todos cos ollos 
de noso pobo e non cada quen pola sua comenencia, somentes con elo faremos 
unha Estrada máis grande e próspera; non é fácil mais é posible erguendo como 
bandeira a irmandade decote, con teima e deseexo de SOLIDARIDADE. 
En canto sexa posible traballemos arreo berrando moi alto: 

¡Por unha Estrada millor SOLIDARIDADE!
VOSO ALCALDE
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